
V časopise Svazu českých a moravských bytových družstev vyšel v čísle 2/2015 na stránce 26 článek 

Je teplá voda v bytech přepychem? 

Protože zde došlo hned k několika nesrovnalostem, jako nenavazující druhý odstavec na text a dále 

ke zkracování a úpravám, jako např. text, že některé věci jdou k lepšímu a po padesáti letech jsme se 

dočkali povinného zavedení odečtu teplé vody, což jsem nikdy neřekl ani nenapsal, a co více, jde to 

proti mému výsostnému přesvědčení, proto zde tedy uvádíme článek v podobě, v jaké byl do redakce 

zaslán. Čtenář si určitě sám udělá obrázek o tom, co myslím tím, že některé věci jdou k lepšímu. 

Dušan Balaja 

 

Úvaha o teplé vodě 

aneb 

Také si někdy myslíte, že svět nekráčí k lepšímu? 

 

Pokud si na otázku v nadpisu v duchu odpovídáte kladně, pak vězte, že máte na určité věci stejný 

náhled, jako autor tohoto článku. Ale potom se k člověku dostane nějaká stará informace a na chvíli 

je všechno jinak. 

Dostal se mi do ruky Technický týdeník z roku 1965 s krásným nadpisem: JE TEPLÁ VODA V BYTĚ 

PŘEPYCHEM?  Autorem byl ing. Kraus, kterého neznám, a který bude úctyhodným kmetem, pokud je 

ještě mezi živými,  ale který nám zanechal informaci, jak to bylo s teplou vodou u nás přesně před 50 

lety. 

 

 

 

V článku z roku 1965 se mimo jiné píše: 

Podle zjištění na některých pražských sídlištích činila průměrná spotřeba teplé užitkové vody na 

jeden byt 300 až 400 l denně a dokonce převýšila denní spotřebu 300 l vody 60°C teplé. 



Když si vezmeme střední hodnotu, přepočítáme to na hlavu a převedeme na m3, tak se dostaneme 

na 43 m3 teplé vody za rok. Ale čtěme dále dnes již historické informace: 

Ekonomicky přiměřená spotřeba teplé užitkové vody je mnohem nižší a udává se pro normální byt o 

60 m2 podlahové plochy obydlený třemi lidmi asi 140 až 180 litrů denně 

Vezmeme-li opět střední hodnotu 160 litrů denně, tak se dostaneme na 19 m3 na  osobu a rok. A to 

již nejsme daleko od dnešní reality, kdy ve směrných číslech roční spotřeby vody, která jsou uvedena 

ve 48/2014 Sb. je pro bytový fond uvedeno 35m3 na osobu a rok (společně pro teplou i studenou 

vodu. Na tomto příkladu je krásně vidět bída předchozího režimu, kdy byly permanentně rozevřeny 

nůžky mezi tím, o čem se vědělo, že by mělo být, a tím, co ve skutečnosti bylo. 

Ale čtěme dále, co se psalo před 50 lety: 

Plýtvání teplou vodou je zaviněno tím, že úplata za dodávku teplé vody se rozpočítává paušálně 

(podle počtu osob nebo podle podlahové plochy bytů), tedy bez ohledu na skutečnou spotřebu, jak 

je tomu například při odběru plynu a elektřiny. 

a článek pokračuje dále: 

Nejúčinnějším způsobem jak omezit plýtvání teplou vodou je měření odběru vodoměry v každém 

bytě a účtování úplaty podle jejího skutečného množství. 

Vida, volání po teplých vodoměrech, které musíme povinně instalovat právě letos, po 50ti letech od 

napsání uvedeného článku. Pan ing. Kraus by měl radost. 

 

 

 

Mladší čtenáři si možná lámou hlavu, na co se tak velké množství teplé vody spotřebovalo. Určitě 

bylo příčin více, ale mně se vybavují v hlavě čtyři.  

1. opravdu dlouhé (někdy i marné čekání) než z teplého kohoutku začala téci skutečně teplá 

voda 

2.  netěsnosti v rozvodech 

3. tehdy velmi populární mytí nádobí pod tekoucí teplou vodou. Myčky nádobí tehdy nebyly a 

teplá voda byla levná a stejně se rozdělovala paušálně. 

4. pokud si vzpomínám na mé mládí, tak si vybavuji velké množství kapajících kohoutků (těsnění 

a instalatér bylo nedostatkovým zbožím) 

Napadne-li vás ještě nějaká jiná příčina, dejte mi vědět do redakce časopisu. 



Nedalo mi to a vyhledal jsem si informace Českého statistického úřadu, kde se uvádí následující: 

Domácnosti se zmenšují: v roce 1961 tvořily jednu domácnost v průměru 3,0 osoby (stejně jak nám 

potvrzuje v roce 1965 ing. Kraus), v roce 2011 jen 2,3 osoby. Ve velkých městech nad 100 tis. 

obyvatel byl v roce 2011 průměrný počet členů domácnosti jen 2,1 osoby 

Vida, takže nejen se snižuje spotřeba teplé vody, ale zvyšuje se nám i náš životní prostor, ale na 

druhou stranu, máme zase více neúplných rodin.  Ale pro naše úvahy to znamená, že současné 

výsledky na byt  již nemůžeme dělit třemi, ale pouze 2,1, abychom dostali hodnotu na hlavu. 

A jak je to teď se směrnými čísly a realitou? Dnes se běžně pohybuje roční spotřeba teplé vody v bytě 

na sídlišti v Praze pod 35 m3, pokud to vydělíme 2,1, dostáváme se pod 17 m3 na osobu. Porovnáme-

li to s informacemi z roku 1965, kdy byla 43 m3, tak dnes je 2,5 x nižší. Ano, nejen, že jsme 

několikanásobně šetrnější k přírodním zdrojům, ale, a co je neméně důležité, dnes se nůžky mezi tím, 

co je žádoucí, a realitou, nerozevírají. Je třeba přiznat, že některé věci jdou k lepšímu. 

Článek z roku 1965 končí na tehdejší dobu téměř povinným budovatelským zvoláním: 

U nás by se instalováním bytových vodoměrů na teplou vodu snížila spotřeba paliv pro 

centralizovanou dodávku tepla řádově o 50 000 tun hnědého uhlí ročně. 

 

 

Obr. Poté, co se do starého historického Mostu zakousli moderní dinosauři, zůstal z něj 

pouze  kostel Nanebevzetí Panny Marie, který byl v roce 1977 přesunut mimo těžební oblast 

 

 

 

Obr. A na místě starého Mostu se dnes nachází pouze jezero 

 



Přestože se v tehdejší době vše převádělo na tuny hnědého uhlí, nebo na tuny železa, v tomto 

případě pan ing. Kraus trefil do černého. Např. staré město Most v době psaní jeho článku, ještě 

stálo, ale právě v roce 1965 započala jeho demolice, a dnes se na jeho místě nachází jezero. Starý 

Most s jeho více než 20 gotickými objekty, jsme doslova protopili a nechali protéci v teplé vodě. 

Nedělám si iluze, že v dnešní době by staré město Most přežilo, ale devastace našeho prostředí by se 

hodně zpomalila. Myslím, že dobový článek nám krásně, z úplně jiného pohledu, ukázal, jak velký 

význam má měření tepla a teplé vody. 

Dušan Balaja I.RTN 

 

 

  

 


